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přejí zastupitelé obce a redakční rada

ŠŠ

Dětem hezké prázdniny,
dospělým příjemnou dovolenou

a nám všem krásné letní dny
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Starosta

Vážení spoluobčané,
nastává opět letní období. Pro ško−

láky to jsou vytoužené dva měsíce
prázdnin a pro většinu pracujících
období dovolených, dny odpočinku.
Přejme si, aby nás při těchto dnech
provázelo slunečné počasí a my
jsme načerpali novou energii. Snad
se nám toto přání příznivého počasí
a sluníčka splní. Dne 9. června 1970
to však bylo jinak. Místo sluníčka
a pěkného počasí se přihnala velká
bouře, místy krupobití za podpory
silného větru. V tu chvíli obrovské
přívalové vody zaplavily podzemí
Dolu Dukla a voda zanechala po
sobě jen spoušť. Byly to obrovské

materiální škody, ale co bylo horší,
byly zmařeny lidské životy. V pod−
zemí zůstalo třicet čtyři horníků,
kterým tento živel vzal to nejcen−
nější, život. Proto bychom neměli
na tento den zapomínat. Tuto udá−
lost jsme si připomenuli tradičně
položením květin k pomníku před
obecním úřadem jako projev úcty
zahynulým horníkům.

Na závěr mi dovolte, abych nám
všem, dospělým a zvláště dětem, po−
přál, aby bylo období prázdnin a do−
volených obdobím klidu, pohody a to
sluníčko, aby opravdu svítilo.

Jiří Mičkal, starosta obce

Rada obce
projednala a schválila:

výběr stavební firmy na dodávku
stavebních prací Přístavba a ve−
stavba šaten v Základní škole
TGM Šardice
výběr dodavatele na opravu části
místní komunikace Kopec
výběr dodavatele na výměnu oken
v přístavbě Základní školy TGM
Šardice
výběr dodavatele na zhotovení
oplocení dětských hřišť před ZŠ
TGM a u kapličky
zadání výběrového řízení na rea−
lizaci díla „Statické zajištění ob−
jektu Rezidence v Šardicích“
zadání výběrového řízení na rea−
lizaci díla „Úprava dětských hřišť
v Šardicích“
opravu přední zdi na místním hřbi−
tově
smlouvu o poskytnutí dotace z roz−
počtu JMK na zhotovení projek−
tové dokumentace pro stavební
povolení „Šardice rozšíření kana−
lizace II. etapa“

Z jednání orgánů obce

Zpráva o činnosti
rady obce a zastupitelstva

Navštivte obecní stránky www.sardice.cz

Zastupitelstvo
projednalo a schválilo:

rozpočtové opatření č. 6/2008 –
v příjmech 873 100 Kč,
ve výdajích 1 853 202 Kč,
financování 980 100 Kč
rozpočet obce na rok 2009 jako
rozpočet schodkový:
příjmy 24 462 000 Kč,
výdaje 36 588 400 Kč,
financování: 12 126 400 Kč
bude použit přebytek hospoda−
ření obce z minulých let
znění dohody o poskytnutí nein−
vestičního příspěvku spolkům
z rozpočtu obce na r. 2009 dle
předloženého návrhu
rozpočtové opatření č. 1/2009,
v příjmech 1 685 600 Kč,
ve výdajích 877 700 Kč,
rozdíl 807 900 Kč
bude uhrazen z financování

Do redakční rady Zpravodaje byl doručen dopis týkající se pozemkových
úprav, biokoridorů a biocenter. Doporučujeme otevřít diskuzi na toto téma
prostřednictvím veřejného zastupitelstva za účasti všech stran.

výběr dodavatele na statické
zajištění „Rezidence v Šardicích“

Rada vzala na vědomí:
územní souhlas s umístěním
stavby „Stavební úpravy objektu
Rezidence – plynovodní přípojka“
pozvánku na vytýčení vlastnické
hranice parcely po pozemkových
úpravách
výpis havarijního plánu Jihomo−
ravského kraje zaslaný HZS JmK
Hodonín
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Matrika
Narození

Historie

Krása dožínkových
slavností

Antonín Zahnaš

Eva Štětková č. p. 271
Roman Košulič č. p. 633
Viktorie Svobodová č. p. 351
Sofie Gajdošíková č. p. 731
Max Bednařík č. p. 21

Úmrtí

Růžena Fibingrová
Šardice 488 85 let
Milada Bábíková
Šardice 544 85 let
Ludmila Vašulková
Šardice 340 80 let
Anna Novotná
Šardice 496 95 let
Františka Benešovská
Šardice 85 85 let

Jubilanti
duben − červen 2009

Při loňském předhodovém zpívání
Zarážení hory, pořádaném Mende−
lovým vinařským spolkem, byla na−
šim Slováckým krůžkem ukázána
také část pořadu dožínek. Jednalo
se o zdařilou akci a doba brzy do−
spěje ke sklizni obilí, a proto mi do−
volte vzpomenout tuto u nás kdysi
tradiční kulturní akci.

Snad největší takovou dožínko−
vou slavností byla ta pořádaná roku
1956. Tehdy průvod krojovaných
chlapců s ozdobenými kosami a děv−
čat se srpy šel za doprovodu místní
dechovky obcí k „hospodáři“. U jeho
domu se nejprve zpívala tradiční
dožínková píseň „Ej, hospodáři náš“,
což také hudba několikrát zahrála.
Pak za zvuků intráda vyšel z domu
hospodář s hospodyní, kterým kro−
jovaní předali věnec jako důkaz
úspěšně ukončených žní. Za to se
jim dostalo poděkování. U domu
se pak hrálo, zpívalo, tančilo a do−
konce se rozdávaly různé dobroty.
Nechybělo ani sólo pro hospodáře

a přípitek se všemi. Po tomto obřadu
u domu hospodáře následoval spo−
lečný odchod průvodem do hospod−
ského sálu, kde následovala pravá
dožínková zábava.

Bohužel se už v dalších letech
od takto pořádaných dožínek upus−
tilo. To i proto, že prý tyto slavnosti
propagovaly soukromé hospoda−
ření. Přednost měla tzv. Dožatá, což
byla součást členské schůze JZD
s oceňováním pracovníků. Později
došlo jen k ocenění pracovníků, kteří
se na žních přímo podíleli. Již i to je
však dávnou minulostí a tím nastal
konec dožínkových slavností.

Je dobré připomenout, že tyto his−
torické dožínky se konaly několikrát
i na statku. Mnohokrát slávu našich
dožínek šardičtí krojovaní úspěšně
předváděli na mnoha místech naší
republiky. A tak nastává otázka, zda
by se u nás někdo pokusil o obno−
vení této, pro naši obec tak typické,
slavnosti? Jistě by to přispělo k roz−
šíření kulturních tradic Šardic.

Jarmila Gregorovičová 84 let
František Procházka 83 let
Františka Hajná nedožitých 79 let
Marie Stehlíková 70 let
Ludmila Ronková nedožitých 86 let
Ladislav Kůřil nedožitých 61 let

Sňatek
Ivo Pechura, Šardice 374
Eva Ševelová, Hovorany 364

Novomanželům přejeme
na společné cestě životem
hodně lásky, štěstí
a vzájemného porozumění.
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Škola

Oslavy 80. výročí
založení Základní školy v Šardicích

Mgr. Jitka Brhlová

Pro ty z vás, kteří jste se jich ne−
mohli zúčastnit, jsem si dovolila oslo−
vit některé z přítomných učitelů.
Zeptala jsem se jich na jejich vzpo−
mínky z let strávených u nás v obci
a na dojmy ze dne oslav.

Paní učitelka
Marta Němčanská (Valová)
Učila jsem zde čtyři roky od roku

1958, a to na prvním stupni. Ve sboru

Dne 20. června 2009 pořádala
naše základní škola oslavy 80. vý−
ročí založení. V rámci nich byla v so−
botu od dopoledních hodin otevřena
budova školy. V jejich prostorách byly
uspořádány velmi pěkné výstavy na−
šich spoluobčanů. Návštěvníci mohli
obdivovat aranžované květiny a dorty
paní Lucie Gazaňové, minerály pana
Jaromíra Vašulky, obrazy pana Ladi−
slava Březiny, paličkovanou krajku
paní Lenky Leciánové, výšivky a ob−
razy paní Lenky Kršové, keramiku
pana Pavla Foltýna, historické ma−
teriály týkající se školství v Šardicích
pana Mgr. Ladislava Zajíce, patch−
work paní Heleny Brázdové. Hosté
rovněž rádi postáli u obsáhlé výstavy
školních fotografií, výstavy meziná−
rodního projektu Comenius a ostat−
ních výukových projektů žáků. Sou−
částí akce byla i ochutnávka vzorků
vín převážně místních vinařů.

Odpoledne od 14.30 hodin pro−
běhla v hale U Orla velmi zdařilá
školní akademie za účasti žáků
školy, Mladé muziky, mažoretek No
Problem, cimbálové muziky Denica
a žáků ZUŠ.

Oslav se zúčastnila řada býva−
lých učitelů a byla to rovněž příleži−
tost pro bývalé žáky k setkání s nimi.

byli tenkrát jak zkušení učitelé, jako
např. nejen mnou velmi uznávaná
paní učitelka Rudická, tak i sku−
pinka nás, začínajících pedagogů.
Vzpomínám také například na ne−
lehkou dobu, kdy jsem musela dělat,
já velmi mladá dívka, instruktorku
CO na školení v hospodě u Valčíků.
V paměti mi také zůstávají tehdejší
děti Jenda Fibingr, Jan Gregoro−
vič, Mirka Navrátilová, Liduška Ko−

pecká, Liduška Šinoglová.
Na dnešní den jsem se vel−
mi těšila, zejména na set−
kání s bývalými kolegy. Ve
škole obdivuji hlavně celko−
vou výzdobu, výstavy, mo−
derní vybavení a barevnost.

Paní učitelka
Vojtěška Svačinová
(Valčíková)
V Šardicích jsem učila jen

dva roky, ale protože jsem
zde vyrůstala a do školy
chodila jako žákyně, nebyl
pro mne přechod ze škol−
ních lavic mezi mé bývalé
učitele a nyní kolegy jedno−
duchý. Učila jsem na staré
škole a mým vzorem byla
pro mne paní učitelka Rů−
žena Švaňhalová. Ze žáků

Fotografie a seznam hostů najdete na: www.zstgm.sardice.cz
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(R. B.), Laďu Kršu, Alenu Zajícovou
nebo na Magdu Krakovičovou (H. Č.).

Paní učitelka
Vlasta Kolajová (Vízdalová)
Učila jsem u vás čtyři roky na prv−

ním stupni. Mým velkým vzorem byla
kolegyně Alice Ševčíková a jsem
velmi ráda, že jsem se s ní dnes opět
setkala. V paměti mám žákyně
Radku Gregorovičovou, Horákovou,
Fronkovou.

Dnes jsem byla nadšená z milého
přijetí a bohatého odpoledního pro−
gramu. Krásné bylo vystoupení ma−
žoretek, slavnostní předtančení
a milé bylo i průvodní slovo. Těším
se, až se zase do Šardic přijedu po−
dívat.

Paní učitelka
Jana Gajdošová (Vysočanská)
Stejně jako jiní kolegové i já jsem

dostala do vaší školy umístěnku.
Učila jsem zde na druhém stupni
hlavně češtinu a ruštinu. Vzorem mi
byli pan učitel Blažek a Glír. Vzpo−
mínám si na milé a vstřícné Šardi−
čáky, na jejich vinné sklípky i na žá−
kyně, např. na Mařenku Šlejzaro−
vou nebo na Milu Novákovou. Šar−
dice se mi dnes moc líbí, hlavně mě
zaujaly opravené domy, obecní úřad
s parčíkem a pomníčkem horníkům.
Stále mám v paměti dobu katastro−
fální povodně v roce 1970, kdy jsem
tu učila.

Paní učitelka Olga Horáková
V Šardicích jsem začala učit v roce

1990 a zpočátku jsem tomu nebyla
příliš ráda. Přesto jsem nikdy nelito−

si nejvíce pamatuji na cůpky Aničky
Vybíralové, na Lenku Švaňhalovu
a děti z tohoto ročníku. Dnes mě
velmi mile překvapilo moderní vy−
bavení školy, tříd, sborovny i ředi−
telny.

Pan učitel
Miroslav Slavičínský
V šardické škole jsem strávil osm

let při výuce matematiky, fyziky
a zeměpisu. Vyučoval jsem i žáky
na prvním stupni. Bydlel jsem na by−
tovce, a proto vzpomínám hlavně
na kolegu Jaromíra Břeně, Mirka
Švaňhalu a Vladimíra Novotného.
Do Šardic se snažím vracet každý
rok, zejména v době honů, protože
jsem náruživý myslivec a mám zde
dost přátel.

Paní učitelka
Zdenka Bábíková (Koutníková)
Do vaší obce jsem dostala umís−

těnku, a tak jsem se musela odstě−
hovat z mé rodné Vysočiny. První
vzpomínku mám na přivítání panem
ředitelem Horákem, který mě po−
hostil, pochlubil se svým vinohra−
dem a provedl školou, kde jsem  učila
pak celých deset let. Učila jsem i po−
zemky a pamatuji se, že tehdejší
školní pozemek byl až téměř u Ho−
voran, a tak výuka nebyla vůbec
jednoduchá. Ráda si vzpomenu
na kolegy a přátele Lidušku Urbano−
vou, Laďu Glíra, Jaroslava Želez−
níka, Rosťu Nejedlého a Ludmilu
Ondrouškovou. Bydlela jsem nej−
prve u velmi hodných manželů Jo−
sefa a Terezie Šťastných, tam jsem
se cítila jako doma, a pak ve škol−
ním bytě u půdy. Ráda si vzpomenu
třeba na žákyni Marušku Ronkovou,

Jarku Valeriánovou a Zdeňu Vašíč−
ka. Šardice se mi dostaly i do srdce,
protože jsem se zde provdala za Ja−
roslava Bábíka.

Paní učitelky
Marcela Ježová, Jana Vaníčková,
Hana Čumbová,
pan učitel
Radoslav Budík a Ivo Fuchs
My máme na vaši obec krásné

a veselé vzpomínky. Přijížděli jsme
společně autobusem a zejména
v zimním období jsme se těšívali
na pondělí. To proto, že pondělí bý−
val někdy v šardické škole tzv. zabí−
jačkový den. Děti nám nosívaly vý−
borné domácí zabíjačky, na kterých
jsme si vždy s chutí smlsli. Vzpomí−
náme na žáky Ivu Lesovskou, Mirku
Staňovou, Mirka Břeně, Jendu Pří−
kazného (J. V.), Luboše Knoflíčka
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složité době jsme byli nuceni anga−
žovat se ve všech, nám milých i ne−
milých akcích. Vážili jsme si práce
kolegů Pospíšila, Glíra, Blažka nebo
kolegyň Věry Zálešákové a Faj−
glové. Vzpomínáme na žáky Mirku
Navrátilovou, Lidušku Malíškovou,
Mařenku Čachotskou, Lidušku Ši−
noglovou, Milku Kyselkovou, Janu
Fialovou.

Naše druhé působení na zdejší
škole patří do let 1977 až 1989. V té
době se kolegy i pracovitými podří−
zenými stali učitelé Břeň, Novotný,
Slavičínský, Doxanský, Bůřil, Martin−
cová, Vránková.

V dnešní den jsme se do šardické
školy, která pro nás byla mnoho let
i domovem, vrátili po 20 letech. Velmi
oceňujeme schopný učitelský kolek−
tiv a práci paní ředitelky Zuzany Ko−
pecké, kterou si pamatujeme jako
mladou, začínající učitelku. Je vi−
dět, že škola má v obci velmi dobré
jméno, že si rodiče váží práce uči−
telů, pomáhají při přípravě takové
zdařilé akce. Je krásné, že se stále
udržuje tradice krojů a hry na hu−
dební nástroje, kterými jsou Šardice
proslulé.

Oslava očima ředitelky školy
Zuzany Kopecké
Je příjemné vidět tolik spokoje−

ných lidí pohromadě. Kulturní život
obce taková setkávání vždy oboha−
cují. Na oslavě se sešli lidé, pro které
se šardická škola stala významnou
součástí života. Nezapomenu na roz−
hovory s bývalými učiteli a pracov−
níky školy, na nepřeberné množství pří−
běhů, kde naše škola hrála hlavní roli.

Oslavy obohatila školní akademie.
Organizátory poutavého programu po−
těšila zaplněná hala U Orla a odmě−
nou jim byly kladné ohlasy diváků.

Snažili jsme se připravit důstojnou
oslavu. Díky obětavé práci dlouhé
řady lidí mohlo zaznít tolik slov uznání.
Těší nás o to více,  že současný ko−
lektiv zaměstnanců školy tak velkou
a náročnou akci připravoval poprvé.

Myslím si, že je pro nás všechny,
občany, žáky, učitele i rodiče, velmi
potěšitelné číst i slyšet tato pochval−
ná slova. Jsme rádi, že se tento den
zapsal do paměti všech hostů jako
den milý a příjemný. Náš dík patří
všem, kteří se na přípravě a průběhu
oslav výročí naší školy podíleli.

vala a prožila jsem zde krásných
sedm let. Poznala jsem tu velmi
dobrý kolektiv kantorek na prvním
stupni a výborného ředitele pana
Mirka Švaňhala. Na něm jsem si
vždy vážila jeho pracovitosti a toho,
že šardická škola byla pro něho
vždy smyslem života.

Vzpomínám hlavně na svou první
a velmi početnou třídu žáků, se kte−
rými jsem mnohdy trávila u nás
i prázdniny. Dodnes se mi rádi po−
chlubí svými životními úspěchy a ně−
kdy se staví jen tak na návštěvu.

Dnes mi udělalo velkou radost již
samotné milé a důstojné přivítání.
Oceňuji obrovskou práci všech uči−
telů a zaměstnanců školy při pří−
pravě tohoto krásného dne.

Paní učitelka
Jindřiška Kučerová
a pan ředitel František Kučera
Naše působení v Šardicích se

dá rozdělit do dvou etap. Nejprve
jsme sem nastoupili v letech 1958
až 1964. Začátky zde nebyly jed−
noduché, bydleli jsme v podnájmu
na Paděláku v domku bez sociál−
ního zařízení. Vzhledem k politicky

Vycházející žáci 2008/2009

1. studijní obory
Bednaříková Zuzana – strojírenství (počítačová grafika) –

SPŠ a VOŠ technická Brno, Sokolská 1
Blatová Lenka – informatika v ekonomice – SOŠ Klobouky

u Brna
Brázda Aleš – mechanik seřizovač, programování CNC

strojů – ISŠ Hodonín
Dohnal Čestmír – silniční doprava – SOŠ a SOU Nádražní

Kyjov
Frýbertová Nikola – všeobecné gymnázium – Gymnázium

Kyjov
Grdinová Michaela – obchodní akademie – OA Hodonín
Hlavinková Martina – sociální péče – sociálněsprávní  čin−

nost – SOŠZaS Kyjov
Holešinská Renata – aplikovaná chemie, zaměření farma−

ceutická substance – SPŠ chemická Brno, Vranovská
Chrástek Lukáš – elektrotechnika, zaměření slaboproud –

SPŠ elektrotechnická Brno, Kounicova
Ingrová Martina – zdravotnické lyceum – SOŠZaS Kyjov
Kocmanová Pavlína – sociální péče – sociálněsprávní čin−

nost – SOŠZaS Kyjov
Kostiha Tomáš – mechanik instalatérských a elektrotech−

nických zařízení budov – SOU Havlíčkova Kyjov
Mešková Anna – sociální péče – sociálněsprávní činnost –

SOŠZaS Kyjov
Měchura Miloslav – agropodnikání – SOŠ Klobouky u Brna

Mgr. Blanka Uhljarová

Míčka David – mechanik seřizovač, programování CNC
strojů – ISŠ Brno, Olomoucká

Mitrenga František – ochrana a tvorba životního prostředí
– SOŠ vinařská a SOU zahradnická Valtice

Pazderka Lukáš – technické lyceum – SPŠ stavební Hodonín
Pazderka Martin – technické lyceum – SPŠ stavební Hodonín
Příkazká Veronika – předškolní a mimoškolní pedagogika

– SPŠ Kroměříž
Šafránek Robin – mechanik seřizovač, programování CNC

strojů – ISŠ Hodonín
Šalvatová Sabina – zdravotnický asistent – SOŠZaS  Kyjov
Ševela Marek – agropodnikání – SOŠ Klobouky u Brna
Štiglicová Ilona – všeobecné gymnázium – Gymnázium

Kyjov

2. učební obory
Antoš Robin – tesař – ISŠ Hodonín
Behro Daniel – zedník – SOU Havlíčkova Kyjov
Holešinský Petr – truhlář – ISŠ Hodonín
Holubová Ivana – kuchař−číšník, zaměření na číšník−servírka

– ISŠ Hodonín
Kršová Hana – kuchařka−servírka – SOŠ a SOU Bzenec
Malík Jan – zedník – SOU Havlíčkova Kyjov
Novotný Miroslav – zedník – SOU Havlíčkova Kyjov
Vašíček Jakub – rybář – SOU lesnické a rybářské Bzenec−

−Přívoz
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Mateřská škola

Lenka Hučková a Lenka Zoubková

Akce dětí z mateřské školy

Vystoupení dětí na oslavě padesátníků

Vystoupení dětí na oslavě šedesátníků

Divadéko ve školce

Den matek

ňáskové divadélko, které přijelo
dětem zahrát pohádky do školky
právě v pondělí 1. června. Dětem
z mateřské i základní školy udělal
radost i skákací hrad.

Den dětí je  rovněž spojený s roz−
loučením s předškoláky konaným
letos kvůli rekonstrukci zahrady
na školním dvorku. V tomto školním
roce se s naší školkou rozloučí tyto
děti.

Jankůj Martin
Padalíková Radka
Mrázová Martina
Blatová Markéta
Křiváček Petr
Bílek Jakub
Ilčík Kristián
Zahrádka Jakub
Krša Ondřej
Šťastný Adam
Monda Radek
Knoflíčková Kateřina
Horátiusová Ellen

Švandelková Jana
Červínek Josef
Holešinská Kateřina
Cápková Eva
Kříž Jaroslav
Olšer Jakub
Po slavnostním dekorování dětí

šerpami s nápisem „Předškolák
roku“, předáním knih a pamětních
listů, pokračoval program oslav ob−
líbenými soutěžemi. Za splněný
úkol si děti ze stanovišť odnášely
žetony, za které si mohly „zakoupit“
sladkou odměnu. Zábavné odpo−
ledne bylo ukončeno opékáním
špekáčků u táboráku.

Poslední akcí tohoto školního roku
u nás v MŠ je výlet. Tento rok se děti
se svými rodiči podívali do Punkev−
ních jeskyní a na propast Macochu.

Za všechny zaměstnance MŠ
přejeme budoucím prvňáčkům
úspěšné vykročení do nové etapy
jejich života.

Konec letošního školního roku
byl pro děti a paní učitelky z MŠ bo−
hatý na spoustu kulturních akcí a vy−
stoupení. Tři týdny před svátkem
maminek jsme zahájily nácvik na vy−
stoupení, letos pod názvem „Kou−
zelný les“. Toto téma je u dětí velmi
oblíbené, neboť se rády vžívají do rolí
pohádkových postaviček. Víly, lou−
pežníci, trpaslíci, zvířátka a spousta
dalších postav z pohádek ožila a roz−
tančila se 10. května 2009 na podiu
v hale U Orla. Snahu dětí i paní uči−
telek ocenili rodiče potleskem a po−
chvalou.

Dalšími akcemi, které jsme s dětmi
připravily, byla pásma písniček a ta−
nečků k 50. výročí Sboru pro občan−
ské záležitosti v Šardicích, které se
konalo 22. května 2009 ve školní jí−
delně, a krojované vystoupení dětí
na srazu padesátníků 30. května.

Nejoblíbenější akcí pro děti je „Den
dětí“. Letos bylo součástí oslav i ma−
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Kultura

Mladá muzika v roce 2009
Blažena Gáliová

Rok 2009 zahájila dechová hudba
Mladá muzika Šardice natáčením
TV pořadu Tá naša kapela v Něm−
čičkách v lyžařském areálu. Pořad
vysílala ČT Brno v březnu 2009.
Ihned po natáčení TV Brno se ozvala

houtka nové CD. Natáčení se usku−
tečnila ve studiu v Mistříně a v prů−
běhu měsíce července by mělo být
CD vydáno.

Poslední neděli v květnu spolu−
pořádala Mladá muzika 21. ročník
přehlídky mládežnických decho−
vých hudeb. Tento termín jsme byli
nuceni zvolit z důvodu, že v červnu
jsme přijali pozvání na festival do Dol−
nej Súče na Slovensku a do Hulína.
Počasí bohužel nevyšlo, ale přesto
se přehlídka vydařila. Pozvané ka−
pely – ZUŠ Klobouky u Brna, Mo−
rava Hulín, Veselá muzika Ratíš−
kovice, MDH Dolná Súča, DH
ze Schleswigu a domácí Mladá
muzika předvedly to nejlepší, co
mají ve svém repertoáru, a výkony
všech kapel byly na vysoké úrovni.
Příjemným zpestřením byla ně−
mecká dechová hudba (pokud se
dá nazývat „dechová“), která před−
vedla typickou německou hudbu
tak, jak ji známe z různých tamějších
festivalů, kde se hlavně pochoduje.
Zde bychom chtěli moc poděkovat
paní Ludmile Fibingrové a panu Mi−
roslavu Gregorovičovi za tlumočení
po celé tři dny, po které jsme měli ně−
meckou dechovku na návštěvě u nás
v Šardicích.

Dále Mladá muzika hrála na fes−
tivalu v Nenkovicích, při oslavách
místní šardické školy, v červenci vy−
stoupí na festivalu v Ratíškovicích,
Kubešově Soběslavi a spolu s nej−
menšími mažoretkami vystoupí
v měsíci srpnu na festivalu v Dub−
ňanech.

ČT Ostrava. Ta natáčela v našem
regionu pořad Sabotáž s nabídkou,
ve které prezentovala Mladou mu−
ziku.

V měsíci květnu natáčela Mladá
muzika pod vedením Romana Ko−
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Mladí divadelníci
Dne 25. dubna 2009 mělo v Šar−

dicích premiéru divadelní předsta−
vení Blázinec v prvním poschodí.
V představení vystoupila divadelní
skupina BVP ve složení: Ludmila Ne−
šporová jako Klára, Barbora Červín−
ková jako Katy, Petr Konečný jako
Jaroslav, Zdeněk Bábíček jako Ar−
tur a Ivo Klvaň jako Josef.

Takhle by to bylo oficiálně, ale mys−
lím, že by to chtělo trošku osvětlit.
V rámci studia na JAMU jsem měl
nazkoušet představení s neprofesi−
onály. Bylo ovšem na mně, abych si
vybral skupinu, s kterou bych chtěl
pracovat. Rozhodování to bylo jed−
noduché. Šardice mám moc rád a ná−
vrat divadelních tradic, které oživili
ochotníci s představením Nejkrás−
nější válka, bylo delší dobu mým přá−
ním. Kontaktoval jsem proto čtyři
mladé, úžasné lidi a vznikla divadelní
skupina BVP. Věděl jsem, že zkou−
šet můžu jenom o víkendech a to ne
vždy. Proto jsem si vybral předsta−
vení menšího rozsahu a komorního
obsazení. Hru Blázinec v prvním po−
schodí jsem četl už na střední škole
a hned mi přišla svými tématy zají−
mavá. Kdo je normální a kdo je blá−
zen? Co je morální a co nemorální?
A nehrajeme náhodou všichni divadlo?

Zkoušení začalo 25. října 2008. Do
premiéry jsme měli celkem 22 zkou−
šek a jejich průměrná délka byla dvě
hodiny. Jsem rád, že herci na zkoušky
chodili, přestože měli doma plno práce
a v okolí plno koštů a plesů. Chtěl bych
tímto poděkovat hercům a spoluauto−
rům představení. Děkuji, že vydrželi
zkoušky, které někdy trvaly i sedm

Ivo Klvaň

hodin. Děkuji, že si ve vlastním volnu
našli čas na šprtání textu a bláznění
se mnou. Doufám, že si ten blázinec
taky užili. A že to někdy blázinec byl!
Jednou zkoušení na domovince, po−
druhé u nás doma, potřetí v hale a po−
tom třeba v Brně na JAMU. Věřím, že
nasazení, které do zkoušení vložili,
padlo na úrodnou půdu. Koneckonců
diváci to mohli posoudit sami. A to
nejen diváci v Šardicích, ale i diváci
v Brně. Zúčastnili jsme se tam diva−
delního festivalu Sítko. Divadelní sál
byl naplněn k prasknutí a herci hráli,
jako by to dělali celý život. A tak si
znovu říkám: „Nehrajeme náhodou
všichni divadlo?“

Chtěl bych také poděkovat obec−
nímu úřadu za podporu při zkoušení
inscenace. Ať už poskytnutím prostor
v přísálí obecní haly, tak později
v sále. Chtěl bych také poděkovat
paní Heleně Špérové, která nám

zpočátku půjčovala prostor na Domo−
vince. Panu Knoflíčkovi při rezervování
prostor na zkoušení. Panu Navrátilovi
za pomoc s poskytnutím a výrobou
kulis. Panu Hnilovi za zpětnou vazbu
k představení. Rodině Konečných,
která nám dala do představení ko−
berec. Rodině Červinků, kteří nám
do představení půjčili sedačku. Zdeň−
kovi Miklovi za zapůjčení aparatury.
Petrovi Konečnému za výběr hudby.
Zdeňkovi Bábíčkovi za dopravní pod−
poru. Barušce Červinkové za litry a li−
try koňaku. Lidce Nešporové za na−
sazení a Tomáše Buštíka. Tomáši
Buštíkovi za výborné víno. Jiřímu Kl−
vaňovi, že nám dělal zvukaře a osvět−
lovače. Divákům, kteří nás přišli pod−
pořit. A ještě jednou bych chtěl podě−
kovat hercům a spolutvůrcům za čas
a podporu. Baruško, Lidko, Zdeňku
a Petře, děkuji! Na závěr bych chtěl
poděkovat i sobě. Děkuji.
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Ing. Jarmila Nešporová

Zapomenuté tradice?
Mnozí naši občané ještě vzpomí−

nají na nedělní rána, kdy se před
jejich domy nebo domy sousedů ob−
jevily ornamenty malované bílým
pískem. Tenkrát byly chodníky hli−
něné a malované ornamenty o to víc
vynikly. Ornamenty byly každý týden
jiné a lišily se také dům od domu
podle rukopisu příslušné malířky.
Lidé jdoucí do kostela malování
moc neprohlíželi, byla to pro ně sa−
mozřejmá záležitost. A že byly v prů−
běhu dne rozmazány a zašlapány?
Nevadí, příští týden se namalují jiné.

Takový každotýdenní obraz dnes
již těžko hledáme. Ale ve velké svátky

nebo o hodech ještě dnes některé
ženy malují ornamenty před svými
domy nebo před domem stárka nebo
stárky.

Je samozřejmě důležité správně
v dlani držet písek a umět jej z trych−
týře dlaně správně vysypat. Ale
ještě důležitější je vědět, co malovat.
A také mít správný písek, pěkně
bílý a sypký a ten najít, není lehké.
Ale mnohé ženy si poradí, když není
písek, použijí mouku. Ale písek je
písek.

Šardické ženy z Diaklubu pod ve−
dením paní Ludmily Zajícové se roz−
hodly letos na 1. máje zorganizovat

také takové malování před Rezi−
dencí, aby bylo vidět, že přece je−
nom se najdou šikovné ženy,
které toto umí a které toto mohou
naučit.

Paní Kateřina Mišíková malovala
na stole své ornamenty, na silnici
pak malovala paní Ludmila Staňová,
Marie Přikrylová. Pro zručné ma−
lířky to není nic nového a malování
jim šlo pěkně od ruky. Ale přidaly se
i další. Paní Marie Jurasová, Miro−
slava Hajduchová, Ludmila Doxan−
ská, které nemají tolik zkušeností
s malováním, ale i jejich ornamenty
si zaslouží pozornosti. Také mladší,
např. paní Gabriela Šťastná a Blanka
Šťastná zkoušely svoje nápady. Za−
hanbit se nedaly ani žákyně zá−
kladní školy. S elánem, se kterým
malovaly, by i ony mohly dosáhnout
zručnosti starších žen.

Po chvíli zafoukal vítr a po malo−
vané kráse zbyly jenom rozmazané
pískové skvrny. Jistě si může mnohý
říct, škoda, taková krása a je to pryč.
Stejně tak jako to vyjádřil přítomný
redaktor týdeníku Naše Slovácko,
když se ptal "A není vám to líto, že
se to zničí?". Odpověď je jistě jed−
noduchá. Tak, jak by ji řekly mnohé
malířky, nejenom zde přítomné,
ale  i ty, které malovaly dříve: „Není,
vždyť příští týden budeme malovat
znovu. Zase jiné ornamenty, ale se
stejnou chutí do malování a se stej−
nou chutí ukázat, co jde s pískem
dokázat.“

Činnost dětského národopisného
souboru v Šardicích byla obnovena
v roce 2006 při přípravě školní
akademie u příležitosti oslav 720 let
obce. Na tuto akci se připravovalo
16 dětí a bylo to asi jediné vystou−
pení, kde počet chlapců a děvčat byl
vyvážený.

V současné době tancuje a zpívá
v kroužečku 25 dětí, z toho 8 chlapců
a 17 děvčat ve věku od 6 do 14 let.

příklad Na louce, Panenky a husaři
atd...

Každý soubor potřebuje kromě ta−
nečníků i muziku. Tu nám zatím za−
jišťuje CM Denica. Velmi mě ale těší,
že na zkoušky dospělé cimbálky za−
čali docházet mladí houslisté a ti se
pod vedením MUDr. J. Břeně učí po−
stupně hrát lidové písničky. Vznik
malé cimbálky by jistě potěšil kaž−
dého šardického folkloristu.

Choreografie souboru se zaměřuje
na náš region, učíme se skočné,
vrtěné, verbuňky a na zachování
regionálních tradic jako je pochová−
vání basy se šavlovým tancem,
vánoční a velikonoční koledování,
hodové zvyky. Zpracování pásem
je ale zaměřeno více na dětské
hry a zpěvy, než na tanec, jak ho
známe od „dospělého souboru“.
O tom vypovídají i názvy, jako je na−

Mgr. Lenka Cápková

Šardičánek



Šardice strana 11

Při poměrně časté debatě o kul−
tuře v obci slyším, že například ta−
neční zábavy u nás bývaly pořádány
každých čtrnáct dní a proč to tak není
i v současnosti. Je sice pravda, že
pamatujeme zábavy velikonoční,
kateřinskou, silvestrovou a některé
další. Můj názor je, že není problém
zábavu pořádat, ale problémem je
dostatek lidí, kteří by se přišli bavit
a byla by tak možnost uhradit ales−
poň režijní náklady. Proto asi ubývá
i plesů. Dávno je již čas, kdy se prý
stal případ, že babička, která chtěla
jít na muziku a neměla peníze, pro−
dala pár vajíček a pak šla.

Vím, že mimo finanční otázku vel−
kou měrou na lidi působí televize
a další moderní zařízení. Těm se
dává přednost. Své hraje i pohodlí,
takže se tzv. „pěstuje papučová kul−

Antonín Zahnaš

Z oblasti kultury
tura“. O zájmu nás, Šardičáků, o kul−
turu přesto svědčí například účast
na akcích Mladé muziky. Vzpomenu
třeba nedávnou přehlídku mládež−
nických hudeb nebo vánoční kon−
cert. Návštěva zde bývá poměrně
bohatá, ale přiznejme si, že hlavně
zásluhou přespolních účastníků.

Dovoluji si napsat, že ani dnešní
sdělovací prostředky, až na malé vý−
jimky, dechovce moc nepřejí. Někteří
redaktoři snad vyhledávají do svých
pořadů lidi této hudbě nepřející. Ne−
dávno se opakovala v televizi pěvecká
soutěž, v níž jeden známý zpěvák, jako
porotce, se ptal mladé dívky na její
zájmy. Ta řekla, že ráda chodí v kroji
a tančí při dechovce. Jeho reakce byla
dost negativní a i ohodnocení zpěvu
bylo, na rozdíl od názoru všech ostat−
ních, negativní.

Možná, že ti, kteří nejsou příznivci
dechovky, mě za toto psaní nepo−
chválí. Já ale tvrdím, že si máme tuto
pěknou tradici dechových morav−
ských hudeb zachovávat a obohaco−
vat. Rád si poslechnu zejména šar−
dické kapely a potěší mě skladby,
kde se o Šardicích zpívá. O nějakou
takovou jsem před časem požádal
našeho rodáka hudebního skladate−
le Františka Kohoutka. On na to, že
pokud by někdo napsal pěkný text,
rád by se o písničku pokusil. Najde
se u nás někdo takový?

Na závěr bych chtěl přece jen
skončit optimisticky. Jsem rád, že se
u nás v obci pro dechovky mnoho
dělá, že se kapelám daří a úspěšně
nás reprezentují. Je to záslužná
práce, což jistě ocení i další gene−
race.

Otevření vinařské stezky
Ing. Jarmila Nešporová

S přicházejícím jarem přibývá
na našich cestách turistů na kolech.
Ať již jsou to cykloturisté, kteří obcí
pouze projíždějí za svými vzdále−
nějšími cíli, nebo cyklisté jedoucí
po vinařských stezkách.

Také naši místní cykloturisté
a vinaři, mnohdy vinaři v roli cy−
kloturistů, se již tradičně vydávají
na 1. máje nebo první neděli v květ−
nu na otevření místní vinařské
stezky.

Je to jistě dobře, vždyť mnozí
z nás ani kolikrát nevědí, jak to
v okolí obce vypadá. A proto projet

se po místní části vinařské stezky
je jistě v mnohém poučné.

Letos 3. května  se na trať vydalo
50 cyklistů. Sraz byl již tradičně
u Rezidence. Letošní trasa vedla
kolem sklepů u hřiště, firmy Neo−
klas, přes vinice v trati Padělky u sil−
nice, Padělky nad dědinou, Čtvrtě
u větřáka, Požární čtvrtě, Dubový−
−Červenice, Kameny s ukončením
u sklepů Za Dědinů.

V některých místech se jelo ná−
ročnějším stoupáním, posléze zase
jízdou z kopce, ale s krásným vý−
hledem na všechny strany. Při krát−

kých zastávkách jsme měli výhled
do bližší i vzdálenější krajiny, od sklepů
u Šidlen, přes milotický zámek, Ky−
jov až po hrad Buchlov a Strážov−
ský kopec nebo na druhé straně byl
krásný výhled až na Pálavu. A lehké
občerstvení jistě přišlo také vhod.
Počasí bylo příjemné s jarním slun−
cem, takže kdo jel, jistě nelitoval.
Vždyť mnohokrát se snažíme pozná−
vat vzdálené kraje, ale vlastní okolí
ani neznáme. Snad mimo ty, kteří
právě v dotčených místech obdělá−
vají své vinice a mohou se tak kdy−
koliv kochat krásou naší krajiny.

Spolky
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Chodili jsme spolu...
Ing. Jarmila Nešporová

V rámci oslav 50. výročí Sboru
pro občanské záležitosti se
uskutečnilo přátelské posezení
všech, kteří se na činnosti sboru
podíleli a podílejí.

Všem se od pana starosty do−
stalo poděkování za tuto práci.

Antonín Zahnaš

50. výročí
Sboru pro občanské

záležitosti

To je název talkshow vysílané
slovenskou televizí, kde se před ka−
merami schází různé známé osob−
nosti a vzpomínají na životní pří−
běhy, které spolu prožili. Právě
takový dojem jsem nabyla jako ne−
stranný pozorovatel některých se−
tkání v sobotu 20. června 2009.

Mezi šardickými otevřenými sklepy
se procházeli jak znalci vín, tak vi−
naři amatéři s cílem ochutnat pro−
dukty místních vinařů, porovnat je
třeba s jejich vlastní produkcí, či lidé,
které zajímá tzv. vinařská turistika
a chtěli opravdu jenom ochutnat vína
místních vinařů přímo z jejich sklepů.
A návštěvníci byli jak domácí, tak
i přespolní, zblízka i zdaleka. Ně−
kteří třeba z Ostravy, Olomouce,
Rožnova pod Radhoštěm, z Prahy,
ze Šumavy nebo z Podkrkonoší, ale
i z okolních obcí či vinaři z obcí, kde

by rádi takové akce pořádali a zatím
nevědí jak. Takže přišli na tzv. vý−
zvědy. Někteří přijeli  cíleně, aby se
setkali se svými známými vinaři, ně−
kteří jenom ze zvědavosti.

Mezi nimi se pak setkávali neje−
nom lidé neznámí, ale i známí, kteří
se mnohdy dlouho neviděli a setkali
se v Šardicích, na akci místních vi−
nařů Šardické sklepy dokořán. Ně−
kolika takových setkání jsem byla
svědkem a jejich účastníci si měli
o čem povídat. Někteří o tom, jak
spolu chodili do školy, na zábavy, jiní
třeba do zaměstnání. Při setkání u
místních vín vzpomínali na společně
prožité zážitky, nebo si povídali je−
nom tak, o své rodině a o tom, jak
žijí, a samozřejmě o víně. O tom, jest−
li je lepší červené nebo bílé, o tom,
která odrůda jim chutná, či které víno
z kterého sklepa se jim více líbí.

Až odezní prvotní dojmy a ná−
vštěvníci stráví své zážitky ze so−
botní akce, možná si také někteří
řeknou: „Chodili jsme spolu mezi
šardickými sklepy.“

Právě to bylo cílem majitelů 21 vi−
nařství z obce, kteří otevřeli své skle−
py. Dát návštěvníkům ochutnat svá
vína, porovnat je s víny od souseda,
nebo mnohdy i seznámit s novými od−
růdami vín, které jsou v současné
době na trhu, a snaha, aby jejich do−
jmy z akce nezapadly v zapomnění.

Těžko hovořit za návštěvníky
akce, která se právě ukončila, o je−
jich spokojenosti. Byla to první akce
takového druhu v obci a mnozí si
musí své zážitky opravdu srovnat.
Ale pořadatelé věří, že se akce líbila
a že i příště se setkají ať již při akci
otevřených sklepů, či jiných setká−
ních s vinařskou tématikou.
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Vladimír Kohoutek

Vymírání včelstev – vážný problém

Také u nás, stejně jako v zahra−
ničí, je velký problém s vymíráním
včelstev.Vloni na podzim a v zimě
mnoho včelařů oznamovalo větší
výskyt úmrtnosti včelstev, než bylo
v předešlých letech.

Včela medonosná je nejdůležitěj−
ším opylovačem, proto rozhodujícím
způsobem přispívá k rostlinné biodi−
verzitě v přírodě. Včelařství se tak
stává významným odvětvím země−
dělství a hospodářské činnosti, pro−
tože umožňuje pěstování mnoha
kulturních rostlin, významných pro
výživu lidí i zvířat. Odumírání včel−
stev je tedy vážným problémem,
a je třeba se jím zabývat. Týká se to
nejen České republiky, ale i mnoha
jiných států.

Důsledky vymírání včelstev budou
brzy pozorovatelné i v přírodě.

Proto je velká škoda, že o tento
krásný koníček není u mladší gene−
race zájem. Nestačí jen bojovat
o stávající včelstva, je nutné je i ob−
novovat a mladší chovatele podpo−

rovat. Ale vzhledem k často nezná−
mým důvodům úhynů, není možné
provádět účinná preventivní opat−
ření, která by mohla vést k nápravě.
Spousta včelařů svá včelstva léčí
a prohlížejí všemi dostupnými pro−
středky, a tím zmírňují pak možné
ztráty.

V dosavadních výzkumech byly
zjišťovány možné důvody úhynů
a oslabování včelstev. Uvedu jen ně−
které z nejznámějších důvodů, o kte−
rých se diskutovalo na výzkumných
a také včelařských kurzech jak
doma, tak i ve světě. Včely odumí−
rají z různých důvodů už v jarních
a letních měsících vzhledem k otra−
vám a zvápenatění plodu. Včelstva
slábnou a včelař, který není u svých
včelstev často, to zjistí pozdě a nebo
vůbec. Velkými negativními příčinami
problému jsou i nové generace pes−
ticidů, které se používají v zeměděl−
ství, a jejich škodlivé působení. Použí−
vají se mnohé chemické prostředky
s různým stupněm toxicity pro včely.

Bezprostřední a vedlejší poškození
jsou způsobená samotnou varroá−
zou. Nejvíce pak závažné jsou viry.

V Šardicích je včelařství ještě
v dobré kondici. Provádějí se pravi−
delná léčení jak varroázy, která je
největším problémem, tak i pro−
hlídky na včelí mor, které jsou pro
nás důležité.

Naši včelaři jsou velmi zodpovědní
a léčení včelstev se věnují, a tím je
naše včelařství vcelku silné. Hodně
však záleží i na přírodě, hlavně
na počasí, na zimě, jak bude dlouhá
a mrazivá.

Včelařství se stává velmi vý−
znamnou zemědělskou činností
a jeho výsledky závisí na jeho kva−
litě. Na úspěšné včelaření má
velký vliv také motivace včelařů pro
tuto krásnou činnost, je to, jak se
říká, poezie zemědělství.

Na závěr bych byl rád, kdyby se
mladší generace více zapojila do to−
hoto krásného koníčku, aby se vče−
lařství udrželo v naší obci i nadále.

Senioři komunikují

V rámci projektu „Senioři komuni−
kují“ nadačního fondu manželů Livie
a Václava  Klausových se uskuteč−
nil za podpory obecního úřadu a Dia−
klubu v Šardicích na Domovince
vzdělávací Kurz základního ovládá−
ní a užívání osobních počítačů, mo−
bilních telefonů a platebních karet
pro seniory. Kurz se konal ve dnech
od 25. 5. do 29. 5. 2009. Zúčastnilo

se ho dvanáct seniorů, převážně roč−
níku 1944, ale i starší.

Kurz vedla Ing. Adéla Kolouchová
z Deep v Boskovicích. Někteří
účastníci kurzu seděli u počítače
poprvé, někteří již znali alespoň
základy.

Paní Ing. Kolouchová byla ale
velmi ochotná a věnovala se kaž−
dému osobně, takže odcházeli

všichni spokojeni. Osvojili si tak ur−
čité základy a mohou si mezi se−
bou posílat maily, psát dopisy a být
znovu žáky v oblasti výpočetní tech−
niky. Na závěr se procvičovala do−
vednost základní obsluhy mobilního
telefonu a platební karty. Po absol−
vování kurzu všichni obdrželi osvěd−
čení o absolvování vzdělávacího
kurzu.

Ludmila Zajícová
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Sport

Historický úspěch
šardického fotbalu

Před pár dny se po třiceti nesmírně
napínavých kolech konečně dotočila
také ruleta divizní fotbalové soutěže
mužů. Reprezentanti naší obce v ní
obstáli na podtrženou jedničku, když
v jarních náročných odvetách uhájili
vedoucí příčku z podzimu a tuto elitní
soutěž poprvé v 75leté historii šar−
dické kopané vyhráli. O prvenství před
svým největším a do posledních chvil
vytrvalým pronásledovatelem z Líšně
přitom při stejném počtu 68 bodů roz−
hodla lepší bilance ze vzájemných
utkání, v nichž Šardice v obou přípa−
dech svého brněnského rivala pora−
zily. Jedinečné příležitosti v podobě
možného a naprosto zaslouženého
postupu do třetí nejvyšší soutěže
v České republice – Moravskoslezské
ligy, však Šardice nakonec nevyužily.
Stalo se tak po zralé úvaze, kdy nad
přirozenou touhou změřit své spor−
tovní síly v ještě těžší konkurenci
a v soutěži, jakou Šardice až dosud ni−
kdy neokusily, zvítězil chladný rozum
a také současná realita, silně pozna−
menaná celosvětovou hospodářskou
krizí. Přesto si radost z obrovského
úspěchu modrobílých šardických

barev mohla bezpro−
středně po posledním
soutěžním utkání na do−
mácím stadionu užít
téměř pětistovka fa−
noušků, z nichž se mno−
zí, zejména ze starší
generace, neubránili
ani upřímným slzám
dojetí. Na obrovském
úspěchu šardického
fotbalového klubu, je−
hož sportovní činnost
už několik sezón fi−
nančně a ekonomicky
téměř výlučně zabez−
pečuje jeho předseda
představenstva Pavel
Holešínský a na pro−
voz sportovního areálu
nezanedbatelnou část−
kou každoročně při−
spívá i obec Šardice,
se podílel hráčský ko−
lektiv ve složení Pavel
Štěpán, Jakub Chro−

mek, David Kopčil, Petr Spazier,
Ondřej Holub, Dušan Janík, Jakub
Rezek, Zdeněk Štěpanovský, kapi−
tán týmu Libor Zapletal, Ondřej Su−
kup, Tomáš Burša, Marián Švrček,
nejlepší střelec se 20 góly Radek
Dorotík, Pavel Kučera, Petr Macháň,
Michael Foltán, Ondřej Crla, Jakub
Konečný a loni na podzim také To−
máš Malušek a Ondřej Špaček. Zku−
šenému a ambicióznímu trenérovi
Františku Ondrůškovi se svými ko−
legy sportovním ředitelem a zároveň
i vedoucím mužstva Radkem Grdi−
nou, manažerem Jaroslavem Hastí−
kem a v neposlední řadě i masérem
Pavlem Smrčkou se pod šardickými
vinohrady podařilo vytvořit kvalitní
tým, k jehož hlavním devízám vedle
nesporného fotbalového kumštu pa−
třily také vzájemná soudržnost a ví−
tězný duch. Díky za kvalitní servis
v průběhu celé sezóny patří i zkuše−
nému pečovateli o travnaté plochy
Jaromíru Knoflíčkovi, jakož i manže−
lům Foltýnovým při údržbě rekvizit
a také skupině pořadatelů na čele
s Miroslavem Foltýnem a hlasatelem
Oldřichem Nedůchalem.

Jaroslav Hastík

Zájmy

Ludmila Zajícová

V dnešní době, kdy jsou léky
a jiné poplatky ve zdravotnictví
dosti drahé, je vhodné se podí−
vat kolem sebe a pak zjistíme, ko−
lik léčivek máme zdarma na do−
sah ruky. Tak například je to Po−
penec obecný. Většina z nás ho
považuje zjara za plevel. Dřív se
moc nevyskytoval, ale teď je
skoro všude. Kvete krásnými
fialovými kvítky a pěkně voní. Na−
zývá se také rostlinou krásy, pro−
tože vysokým obsahem vitaminu
C a dalších látek zkrášluje po−
kožku obličeje. Sbírá se celá kve−
toucí nať. Kvete asi dva měsíce,
ale může se sbírat i po odkvětu.
V lékárně se koupit nedá. Používá
se také jako koření, například mís−
to majoránky, možná i do guláše,
fazolové polévky a podobně. Nej−
více se používá k léčení průduš−
kového astmatu.V Evropě se za−
čal používat jako švýcarský čaj,
a to při kašli a dalších onemocně−
ních dýchacích cest. Jako další
uplatnění má při nemocech mo−
čových orgánů, a to jak při záně−
tech, tak i při uvolňování kamenů.
Je dobrý také proti průjmům. Líst−
ky popence můžeme přidávat
jako životabudič do jarních polé−
vek a salátů, když po zimě trpíme
nedostatkem vitaminů. Silný od−
var se doporučuje k omývání vyrá−
žek, ekzémů a těžce se hojících
ran. Pomáhá také při celulitidě.

Nezapomínejme
na bylinky

Močopudná čajová směs:
nať popence, zlatobýlu, břízy,

přesličky, truskavce, bazalky, pýr
– vše ve stejném poměru.

Kanonýr Radek Dorotík v akci
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Lubomír Brhel

Mladí fotbalisté hrají s chutí a nadšením

FK Šardice úspěšně zahájil pří−
pravu mladých fotbalistů. Prozatím
se podařilo vytvořit dvě družstva,
a to přípravku a starší žáky.

Kluci se zúčastňují přípravných
zápasů a už i fotbalového turnaje
ve Vacenovicích. Je docela pří−
jemné, že u nás začalo hrát i sedm
děvčat.

Rádi bychom však do soutěží
přihlásili mimo mužstev starších
žáků a přípravky i družstvo mladších
žáků.

Proto ještě jednou vyzýváme ro−
diče, aby své chlapce přihlásili do FK
Šardice.

Šachový turnaj žáků
Josef Doxanský

Dne 30. května se konal v hale
U Orla šachový turnaj žáků. Zde
jsou některé zajímavosti:

zúčastnilo se 23 dětí
žádný z hráčů nezůstal
bez porážky a žádný
nebyl bez výhry
jedinou dívkou byla místní žákyně
Tereza Blahůšková
nejmladším účastníkem byl
Šimon Vémola, měl 5 a půl roku
zvítězil Jan Čermák z Vyškova
nejlepší hráč ze Šardic byl
Adam Benešovský ze 2. třídy
každé dítě dostalo
hodnotnou cenu, za niž
děkujeme sponzorům akce
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Zajímavosti

Aby nám rozuměli
naši vnukové

bachrňa ................... bachratá, tlustá žena
bombík .................... kulatý knoflíček
bubela ...................... bubák
cangle ...................... vyšité zoubky píchnuté do plátna
casnovat .................. tahati, smýkati
cermovat ................. bít, kárat
cifrovat .................... pěkně tančit
cúdit ......................... hltavě pít
cún, cúnek .............. mladý výhonek
čúhačka ................... svatební podívaná
čuchtačka ................ zdlouhavá práce
čava ......................... velbloud, nadávka
čut ............................ slyšet
díža .......................... nádoba na mísení chleba
do guče ................... do houfu
drva .......................... štípy dřeva
gaval ........................ velký kus
greft ......................... řádek ve vinohradě
hofer ........................ nájemník v domě
hrant ........................ koryto
hújat ......................... plýtvat, hýřit
húlava ...................... přeháňka
chábí ........................ proutí, křoví
holport ..................... spravedlivé dělení
kocar ........................ karabáč
koplín ....................... kurník
kotky ........................ prasečí nožky
kvelb ........................ krám,oblouky nad okny
lelík .......................... cop
škaramuša .............. náhubek, udidlo
štandl ....................... štoudev na vodu
šlajer ........................ závoj
šlajfíř ....................... brusič
šmír .......................... kolomaz na kola vozu
šturc ........................ skleněný příkop
škrošňa ................... klec na drůbež
šifonér ..................... prádelník
šnuptychl ................ kapesník
špígl ......................... zrcadlo
kacabaja .................. krátký ženský kabát
kálenice ................... hřeben střechy
kunčoft .................... zákazník
klátek ....................... špalek
lušnisko ................... dřevěná část  vozu
majolena .................. dívka rozená v máji, pěkná dívka
meštůvka ................. píst na mačkání hroznů
mázovka .................. láhev 1,5 l
mincíř ...................... stará pérová váha
miškéř ...................... zvěrokleštič
mórese .................... morálka
napopácat ............... najít, potkat
nářitek ..................... plachta na trávu
noša ......................... nůše
obarovica ................ ovarová polévka
páteřky .................... růženec na modlení
pěčko ....................... špaček, hračka
plotvan .................... pánev na pečení

pakla ........................ balíček tabáku
posnica .................... jarní kopačka ve vinohradě
presúz ...................... vinný sklep s lisovnou
pucka ....................... hadrový míč
počinek .................... základ
pozadek ................... nečisté obilí při výmlatu
presbuřt .................. tlačenka při zabijačce
prúba ....................... zkouška
putra ........................ máslo
sotúrek .................... košík z orobince
stonek ...................... pařez
svodnica .................. odvodňovací strouha
škára ........................ kůže od slaniny

otravná holka, co „dolízá“
otravná starší paní
hodně dobré
atraktivní, zajímavé
extrémně výborné
ztracený, odepsaný případ
1000 Kč
100 Kč
50 Kč (Karel IV.
na bankovce vypadá jako bůh)
náhodně povedené
narkoman
mazec, síla
postavené na hlavu
5 Kč nebo pětka (známka ve škole)
pařit – bavit se
hustit něco do někoho
šidit
přepálit CD
sledovat, pozorovat
udělej to
smích
nejlepší
pospíchat
klid
hodně unavený
podvod
pivo
nechápat
rozjet akci
gumové plážové boty
kolečkové brusle
smyk autem
(musí se protočit zadní náprava)
protočení předních kol na místě
brzdi

Zkratky z SMS nebo ICQ
NWM ........................ nevím
OMG......................... ó, bože
MVMR ...................... mám vás moc rád

Aby nám rozuměli
naše babičky a dědečkové

Stíhačka ..................
Raketa .....................
Mega ........................
Elen ..........................
Morové ....................
Lúzr .........................
Litr ...........................
Kilo ..........................
Půl boha ..................

Haluz ........................
Smažka ....................
Fičák ........................
Psycho ....................
Bůra .........................
Kalit .........................
Valit ..........................
Šmelit ......................
Smahnout ................
Čekovat ...................
Nacpi to ...................
Lól ............................
Best .........................
Kvaltovat .................
Pohodička ...............
Sjetý .........................
Sjezd ........................
Bírek ........................
Nepobírat ................
Rozpalovat ..............
Kroksíky ..................
Inlajny ......................
Štorc ........................

Zahamujování .........
Hamuj ......................
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Pro pamětníky

Vítání dětí do života v roce 1975

Vítání dětí do života v roce 2008

Vycházející žáci v roce 1988

Boží tělo v roce 1990

Den dětí na školním dvoře

Svaté příjmání v 60. letech

Při historickém výmlatu obilí v panském dvoře
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Spontánní gejzír radosti bezprostředně po rozhodujícím fotbalovém utkání

Mladí divadelníci

Tetičky při májovém malování pískem

Slavnostní pasování předškoláků

Akademie konaná u příleži−
tosti 80 let založení školy

Přehlídka mládežnických hudeb 2009


